

## 磁盘发电机系统的动力学研究及其在混沌同步中的应用

张付臣, 舒永录, 姚宪忠

重庆大学数学与统计学院, 重庆, 401331

## The Dynamical Analysis of a Disk Dynamo System and Its Application in Chaos Synchronization

ZHANG Fuchen, SHU Yonglu, YAO Xianzhong

College of Mathematics and Statistics, Chongqing University, Chongqing, 401331

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: PDF (537 KB) HTML (1 KB) 输出: BibTeX | EndNote (RIS) 背景资料

**摘要** 本文通过构造适当的Lyapunov函数, 研究了磁盘发电机系统的最终有界集、正向不变集和全局指数吸引集, 得到了该系统的四维椭球估计表达式. 然后将所得到的该系统界的估计应用到完全同步之中去, 并做出了相应的数值模拟.

**关键词:** 混沌系统 全局指数吸引集 数值模拟

**Abstract:** The ultimate bound, positively invariant set and globally exponentially attractive set of a disk dynamo system are investigated via constructing a Lyapunov function. Firstly, we derive a four-dimensional ellipsoidal bound for this system. Secondly, the boundedness of the system is applied to the complete chaos synchronization. Finally, the corresponding numerical simulations are performed.

**Key words:** chaotic system globally exponentially attractive set numerical simulations







收稿日期: 2011-10-24;

基金资助: 国家自然科学基金(10601071); 重庆市自然科学基金(2009BB3185); 中央高校基本科研业务费(No. CDJXS 11 10 00 26)资助项目.

引用本文:

张付臣, 舒永录, 姚宪忠. 磁盘发电机系统的动力学研究及其在混沌同步中的应用[J]. 应用数学学报, 2013, 36(2): 193-203.

ZHANG Fuchen, SHU Yonglu, YAO Xianzhong. The Dynamical Analysis of a Disk Dynamo System and Its Application in Chaos Synchronization[J]. Acta Mathematicae Applicatae Sinica, 2013, 36(2): 193-203.







- [1] Lorenz E N. Deterministic Non-periodic Flows. *J. Atmos. Sci.*, 1963, 20: 130-141 
- [2] Chen G R, Ueta T. Yet Another Chaotic Attractor. *Int. J. Bifurcat. Chaos.*, 1999, 9(7): 1465-1466 
- [3] LÜ J H, Chen G R. A New Chaotic Attractor Coined. *Int. J. Bifurcat. Chaos.*, 2002, 12(3): 659-661 
- [4] Leonov G A, Bunin A, Kokschn N. Attractor Localization of the Lorenz System. *ZAMM.*, 1987, 67: 649-656 
- [5] Qin X W, Chen G R. On the Boundedness of Solutions of the Chen System. *J. Math. Ana. Appl.*, 2007, 329: 445-451 
- [6] Liao X X. On the Global Basin of Attraction and Positively Invariant Set for the Lorenz Chaotic System and its Application in Chaos Control and Synchronization. *Sci. China (Series E)*, 2004, 34(12): 1404-1419
- [7] Li D M, Lu J A, Wu X Q, Chen G R. Estimating the Bounds for the Lorenz Family of Chaotic Systems. *Chaos Solitons Fractals*, 2005, 23(2): 529-534 
- [8] Li D M, Lu J A, Wu X Q. Estimating the Ultimate Bound and Positively Invariant Set for the Hyperchaotic Lorenz-Haken System. *Chaos*

### 服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

### 作者相关文章

- ▶ 张付臣
- ▶ 舒永录
- ▶ 姚宪忠

- [9] Wang P, Li D M, Hu Q L. Bounds of the Hyper-chaotic Lorenz-Stenflo System. *Commun. Nonlinear Sci. Numer. Simul.*, 2010, 15: 2514-2520 
- [10] Zhang F C, Mu C L, Li X W. On the Boundness of Some Solutions of the LÜ System. *Int. J. Bifurcat. Chaos.*, 2012, 22(1): 1250015-1-1250015-5 
- [11] Zhang F C, Shu Y L, Yang H L. Bounds for a New Chaotic System and its Application in Chaos Synchronization. *Commun. Nonlinear Sci. Numer. Simul.*, 2011, 16(3): 1501-1508 
- [12] Awad E G, Rizk Y. Chaos and Optimal Control of a Coupled Dynamo with Different Time Horizons. *Chaos Solitons Fractals*, 2009, 41: 698-710 
- [13] LÜ J H, Chen G R. Generating Multiscroll Chaotic Attractors: Theories, Methods and Applications. *Int. J. Bifurcat. Chaos.*, 2006, 16(4): 775-858 
- [14] LÜ J H, Chen G R, Yu X, Leung H. Design and Analysis of Multi-scroll Chaotic Attractors from Saturated Function Series. *IEEE Transactions on Circuits and Systems I*, 2004, 51(12): 2476-2490 
- [1] 宋淑红, 王双虎. 带间断扩散系数热传导方程的新型自适应数值解法[J]. 应用数学学报, 2010, 33(5): 942-960.
- [2] 宋淑红, 王双虎. 带间断扩散系数热传导方程的新型自适应数值解法[J]. 应用数学学报, 2010, 33(1): 942-960.
- [3] 羊丹平. 半导体器件瞬态模拟的对称正定混合元方法[J]. 应用数学学报, 2000, 23(3): 444-456.